

КЛИО



№12(204)

декабрь 2023

KLIO



СОДЕРЖАНИЕ

ИСТОРИОГРАФИЯ

- Охлопкова В.А.** (Москва). Благотворительность как одна из статей расходов Московского Патриаршего дома во второй половине XVII в.: историографический аспект..... 13
- Гицевич Е.С.** (Омск). «Филологическое обозрение». К истории научной периодики дореволюционной России 18
- Стребкова Л.И.** (г. Узловая). Коммеморация Куликовской битвы в историографии начала XX - XXI веков..... 23

ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ

- Оконова Л.В.** (Элиста). Материалы Всероссийской переписи 1897 г. как источник по изучению хозяйственного состава населения Калмыцкой степи Астраханской губернии..... 33

ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

- Ахссан Р.** (Сирийская Арабская республика), **Кудрявцева Т.В.** (Санкт-Петербург). Морское сражение у м. Артемисий в изложении античных авторов и современных дискуссий..... 42
- Кошелева П.Ю.** (Москва). Памфлеты «Vox rōpuli» Томаса Скотта как средство анти-испанской пропаганды в Англии начала XVII века..... 51
- Темчук Е.И.** (Санкт-Петербург). Хозяйственное освоение «областей Турции, занятых по праву войны» 1914-1916 гг. 58
- Киршеев Н.И.** (Москва). Подготовка резервов для Красной армии в системе Всеобуча в Киргизской ССР. в годы Великой Отечественной войны (1941-1945 гг.)..... 64
- Пуховская Н.Е.** (Ростов-на-Дону). Нацистские концлагеря – система насилия, террора и геноцида..... 69
- Петрова С.И., Прилепский В.В.** (Краснодар). Модернизация как особенность современного политического и исторического процесса..... 77
- Хришкевич Т.Г.** (Псков). Миграционный кризис 2014-2016 гг. в Европейском Союзе как «экзистенциальная» угроза для прибалтийских государств 83

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

- Каримов Р.Т.** (Казань). Вотчинники д. Тлякеево и Гарейской поземельной волости (первая четверть XVIII – середина XIX вв.)..... 89
- Сосин М.А.** (Якутск). Изкоммуникативного опыта в деятельности хлебозапасных магазинов Олекминского округа Якутской области (в первой половине XIX в.)..... 95
- Жилкибаева Р.Р.** (Елабуга). Статусные символы профессии учитель в дореволюционной России..... 103
- Лавренов С.Я., Полянский М.С., Огороков А.В.** (Москва). Битва за Днепр и её основные военно-политические итоги..... 110

Бередникова В.Е. (Санкт-Петербург). «Восстановим наши жилища!»: состояние жилого фонда Ленинграда по окончании Великой Отечественной войны	117
Штацкая А.М. (Псков). Образовательные траектории первых послевоенных абитуриентов Псковского государственного педагогического института (1945–1949 гг.)	122
Трухин М.А. (Барнаул). Документальная ревизия как одна из форм контроля финансовой деятельности правоохранительных органов в Западной Сибири в 50-е годы XX века	127
Кошкидько В.Г., Лившин А.Я., Соловьев К.А. (Москва). Событие как структурный элемент политики исторической памяти в России (I половина XX в.)	132
Кушхов А.Х. (Москва). Трансформация социокультурных характеристик высшего руководства КПСС в период «перестройки» (1985 – 1991 гг.)	139
Соломаха Е.Н., Старикова Н.В., Шуршикова А.В. (Нижний Новгород). Формирование исторического сознания и патриотическое воспитание молодежи	147

ПЕРСОНАЖИ ИСТОРИИ

Вялых П.В. (Санкт-Петербург). Рянгины – потомственные почетные граждане Санкт-Петербурга	155
Скурлов В.В. (Санкт-Петербург). Поставщики Двора Его Величества, ювелиры отец и сын Кёхли – современники Карла Фаберже	159
Сергеев А.В. (Санкт-Петербург). Завещание князя Романа Гагарина	168

МНЕНИЕ

Зотова А.В., Полторак С.Н. (Санкт-Петербург). Деятельность таможенных и пограничных служб в государствах постсоветского пространства	177
---	-----

CONTENTS

HISTORIOGRAPHY

- Okhlopkova V.A.** (Moscow). Charity as an Item of Expenditure of the Patriarchal Residence in the second half of the XVII century: historiographical aspect..... 13
- Gitsevich E.S.** (Omsk). "Philological Review". On the history of scientific periodicals of pre-revolutionary Russia 18
- Strebkova L.I.** (Uzlovaya). Commemoration of the Battle of Kulikovo in historiography of the early 20th - 21st centuries 23

SOURCE STUDIES

- Okonova L.V.** (Elista). Materials of the All-Russian Census of 1897 as a source for studying the economic composition of the population of the Kalmyk steppe of the Astrakhan province 33

GENERAL HISTORY

- Ahssan R.** (Syrian Arab Republic), **Kudryavtseva T.V.** (St. Petersburg). The naval battle at Cape Artemisium as presented by ancient authors and modern discussions 42
- Kosheleva P.Yu.** (Moscow). Thomas Scott's "Vox populi" pamphlets as a means of anti-Spanish propaganda in England at the beginning of the XVII century 51
- Temchuk E.I.** (St. Petersburg). Economic development of the «regions of Turkey occupied by the right of war» 1914-1916 58
- Kiresheev N.I.** (Moscow). Preparation of reserves for the Red Army in the All-Training (Vseobuch) system in the Kyrgyz SSR during the Great Patriotic War (1941-1945) . 64
- Pukhovskaya N.E.** (Rostov-on-Don). Nazi concentration camps – a system of violence, terror and genocide 69
- Petrova S.I., Prilepsky V.V.** (Krasnodar). Modernization as a feature of the modern political and historical process..... 77
- Khrishkevich T.G.** (Pskov). The migration crisis of 2014-2016 in the European Union as an "existential" threat to the Baltic States..... 83

NATIONAL HISTORY

- Karimov R.T.** (Kazan). Votchinnik of the village of Tlyakeevo and Gareyskaya land volost (first quarter of the 18th – mid 19th centuries) 89
- Sosin M.A.** (Yakutsk). From communicative experience in the activities of bakery stores in the Olekminsky district of the Yakut region (early 19th century)..... 95
- Zhilkibaeva R.R.** (Yelabuga). Status symbols of the teacher profession in pre-revolutionary Russia..... 103
- Lavrenov S.Ya., Polyansky M.S., Okorokov A.V.** (Moscow). The Battle of the Dnieper and its main military-political results..... 110
- Berednikova V.E.** (St. Petersburg). "Let's restore our homes!": the state of Leningrad's housing stock at the end of the Great Patriotic War 117
- Shtatskaya A.M.** (Pskov). Educational trajectories of the first post-war applicants to the Pskov State Pedagogical Institute (1945–1949) 122

Trukhin M.A. (Barnaul). Documentary audit as one of the forms of control over the financial activities of law enforcement agencies in Western Siberia in the 50s of the XX century	127
Koshkidko V.G., Livshin A.Ya., Soloviev K.A. (Moscow). The event as a structural element of the Russian policy of historical memory (1st half of the 20th century) ..	132
Kushkhov A.Kh. (Moscow). Transformation of the sociocultural characteristics of the top leadership of the CPSU during the period of “perestroika” (1985 – 1991)	139
Solomakha E.N., Starikova N.V., Shurshikova A.V. (Nizhny Novgorod). Formation of historical consciousness and patriotic education of youth.....	147

CHARACTERS OF HISTORY

Vyalykh P.V. (St. Petersburg). Ryangins – hereditary honorary citizens of St. Petersburg..	155
Skurlov V.V. (St. Petersburg). Suppliers of His Majesty’s Court, jewelers father and son Kehli are contemporaries of Carl Faberge	159
Sergeev A.V. (St. Petersburg). Testament of Prince Roman Gagarin.....	168

OPINION

Zotova A.V., Poltorak S.N. (St. Petersburg). Activities of customs and border services in the post-Soviet states	177
---	-----